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Centrala de la Iernut se va finaliza în acest an | Virgil Popescu: Avem pregatite

scenariile B si C

Vrem sa finalizam în acest an Centrala de la Iernut, iar daca acest lucru nu se va putea face cu consortiul

care a câstigat licitatia în 2016 o vom finaliza fara acestia, pentru ca avem pregatit si scenariul B, si

scenariul C, a declarat ministrul Energiei, Virgil Popescu, în cadrul conferintei "Aspen Dialogues: Noi

oportunitati de investitii pentru sectorul energetic românesc". 

"Este foarte buna tema: oportunitati de investitii în sectorul energetic. Totul pleaca de la mixul românesc, carbune,

gaz, nuclear si regenerabil. Sa ne uitam pe directiile europene, pe Green Deal, sa ne focusam pe anul 2030, pe anul

2050, pe neutralitate din punct de vedere al emisiilor de CO2 si de aici cred ca stim unde suntem si unde trebuie sa

ajungem. Vorbim de acest Green Deal si de transformarea lui în oportunitati de investitii (...) avem la Romgaz în

lucru centrala de la Iernut. Astazi trebuie sa finalizeze Romgaz, probabil saptamâna viitoare ne va anunta, ultimele

negocieri înaintea rezilierii, daca nu se ajunge la un comun acord. Vrem sa finalizam anul acesta centrala de la

Iernut, sa nu pierdem cele 50 de milioane de euro din Planul National de Investitii. Şi vrem sa o finalizam. Daca nu

se va putea face cu consortiul care a câstigat în 2016 licitatia, o vom finaliza fara acestia, asta cu certitudine. Avem

pregatit si scenariul B si scenariul C", a afirmat Popescu.

Potrivit ministrului de resort, România se bazeaza în continuare pe o pondere de 20% de energie produsa în baza

de carbune, ceea ce înseamna ca trebuie gândita tranzitia catre regenerabil.

"Ne-am batut la Bruxelles (...) pe taxonomie: pe gaz, pe nuclear. Nu am câstigat, nici nu am pierdut. Putem spune

ca s-a amânat un pic discutia pe taxonomie, iar gazul si nuclearul, împreuna cu agricultura, vor fi discutate într-un

act delegat ulterior. Practic, în continuare trebuie sa mentinem batalia astfel încât sa putem sa folosim în interiorul

taxonomiei gazul natural, cu emisii de CO2, care, evident, sa poata fi realizabile din punct de vedere al

tehnologiei. O emisie de CO2 de 100 de grame per kilowatt nu cred ca este posibila în momentul de fata. Nu cred

ca avem tehnologie, asa cum era propunerea initiala, pentru a putea fi implementata în România si totusi am reusit

la nivelul CE ca, în cadrul actului delegat care a fost aprobat ieri, sa existe un chapeau în care sa se faca referire la

gaz si la nuclear si la o clauza de , în asa fel încât acele tehnologii sa intre în vigoare la o data - 2027-2030 - când,

probabil, tehnologiile vor evolua si vor fi disponibile. Trecerea de la carbune la regenerabil prin gaz este o

necesitate pentru noi si aici vorbim despre capacitati de productie a energiei electrice: transformarea din carbune

pe gaz", a mentionat oficialul.

În viziunea lui Popescu, în cazul Complexului Energetic Oltenia exista un plan de restructurare si de investitii ce

depaseste 1,2 miliarde de euro, însemnând gaz si regenerabil, de 700 MW regenerabil, putere instalata.

"(...) am ajuns la o întelegere cu sindicatele de acolo si avem un plan stabilit, un Memorandum finalizat pe care îl

aprob în Guvern saptamâna viitoare, cu pachet de protectie sociala, cu închidere treptata a tuturor celor 4 mine

pâna în 2032. Un plan de protectie sociala ancorat si discutat foarte bine cu sindicatele si ancorat inclusiv în Planul

de Tranzitie Justa al judetului Hunedoara, pentru ca avem Fondul de Tranzitie Justa care trebuie folosit pentru cele

6 regiuni, în principal pentru cele 3 judete care produc energie pe baza de carbune: Gorj, Hunedoara si Dolj. Banii

de acolo trebuie folositi pentru aceasta tranzitie si pentru recalificarea fortei umane", a subliniat Virgil Popescu.

Ministrul de resort a amintit, totodata, de "investitii puternice de miliarde de euro la nuclear, la Cernavoda" si a

facut referire la acordul interguvernamental semnat în septembrie 2020, la Washington, cu Guvernul american.

"Este în Parlament pentru ratificare. Sunt convins ca în luna mai va fi aprobat de catre Senat, dupa care intram

practic în linie dreapta. În paralel se lucreaza la modulul financiar, la schema de finantare a acestei investitii

majore de la Cernavoda si eu cred ca România, în 2030, va avea primul reactor nou construit, al treilea reactor
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construit, urmând sa îl finalizam si pe cel de-al patrulea, practic sa dublam capacitatea de productie de energie

electrica din punct de vedere nuclear", a estimat oficialul.

De asemenea, Popescu a declarat ca Marea Neagra este mentionata, în premiera, în documentele Comisiei

Europene (CE), ca potential de producere a energiei electrice eoliene, iar la Ministerului Energiei exista deja o

Strategie pentru hidrogen.

"Lucram la un grup de lucru pentru a putea sa ne apucam de aceasta strategie pentru hidrogen. Din pacate,

România nu are o strategie pentru hidrogen, probabil este printre putinele tari din UE care nu are o strategie pentru

hidrogen. Ne dorim sa începem sa finalizam aceasta strategie pentru hidrogen. Hidrogenul este un combustibil în

voga. Avem planurile-pilot de constructie a unei centrale, de exemplu, la Halânga, (...) pe amplasamentul vechii

termocentrale pe carbune de la Halânga se va construi, e un progam pilot, o centrala de producere a energiei

electrice pe gaz natural în amestec cu hidrogen de 150 de MW, un parc solar de 50 MW si o productie prin

electroliza de hidrogen, iar hidrogenul produs cu cea regenerabila va fi reintrodus în circuit si ars în amestec cu gaz

natural, în asa fel încât sa producem o energie mai curata pe baza de gaz natural. Este un proiect pilot pe care l-am

prezentat la Bruxelles, care, eu zic ca, a stârnit o reactie foarte pozitiva, atât când am discutat cu dna Comisar

Kadri Simson, cât si în alte discutii cu specialisti din DG Energy. Este un proiect care cred ca merita sa fie

multiplicat", a afirmat demnitarul.

Pe subiectul Neptun Deep, ministrul Energiei s-a declarat optimist în privinta unei întelegeri între Romgaz si

Exxon.

"Trebuie sa avem si suficiente gaze naturale, iar aici vorbim despre zacamintele din Marea Neagra. Dupa cum stiti,

am anuntat, si eu, si conducerea Romgaz, ca s-a depus oferta pentru cumpararea companiei, practic Exxon

România, care detine 50% din zacamântul Neptun Deep din Marea Neagra. Eu sunt optimist ca vom reusi sa

ajungem la o întelegere cu cei de la Exxon si Romgaz va deveni proprietarul a jumatate din Neptun Deep. Asta

înseamna ca vom avea gaze pentru absolut toate proiectele pe care dorim sa le facem în România. Romgaz are în

planul de investitii o fabrica de metanol pentru ca cea mai buna utilizare a gazului natural nu este încalzirea directa

pentru populatie, nu este nici macar productia energiei electrice, chiar daca este o utilizare superioara, ci este

petrochimia. Iar primul pas este productia de metanol", a spus Popescu.

Acesta a adaugat ca, în paralel, trebuie adusa în discutie si dezvoltarea retelei de transport si distributie a gazelor

naturale si a energiei electrice.

"Daca vorbim de energie electrica trebuie sa închidem inelul Transelectrica si cred ca trebuie crescuta capacitatea

de interconectare pentru ca în momentul în care vom pune mai multe capacitati de productie a energiei electrice în

functiune în Vestul tarii, va trebui sa si evacuam aceasta energie electrica si va trebui sa si avem cui sa o vindem si

atunci este clar ca va trebui crescuta capacitatea de interconectare. Şi, de asemenea, trebuie întarita reteaua

Transelectrica si a distributiei, pentru a putea prelua capacitatea suplimentara de regenerabile pe care dorim sa o

implementam în România. Le-as spune tuturor care doresc sa faca investitii în regenerabile sa se uite si înspre alte

zone din România, sa nu se uite numai înspre Dobrogea, pentru ca acolo avem Unitatile 3 si 4 care sunt vitale

pentru securitatea energetica a României, vorbim de zona eoliana off-shore si cred ca ar trebui sa ne mai uitam si

spre alte zone. Mai sunt si alte zone în România bune pentru eolian, bune pentru solar: Sudul tarii, Sud-Vestul sunt

bune si pentru solar, exista potential eolian si în Nord, în Moldova, exista potential si în Sud-Vest, în Caras. Cred

ca toti ar trebui sa se uite si spre alte zone pentru a nu încarca si supra-aglomera zona Dobrogei", a precizat

ministrul.
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